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J I R @ I  D I N S T B I R ,  
N O V I N A R  I  D I P L O M A T A

Globalizacija nije ideja, 
ve} stvarnost. Da bi se ona
kontrolisala i koristila za
qudski razvoj, po{tovawe
nekih osnovnih vrednosti,
mora se istovetno odnositi 
na sve narode i pojedince. 
Svuda postoje i dobri i lo{i
qudi. Razli~iti mogu biti
uslovi, istorija i dru{tvene
klase. Mogu dodu{e postojati
dobre ili lo{e vlade, ali ne 
i dobri ili lo{i narodi.

OPTIMIZAM JE
STRATEGIJA

USPEHA

J
edan je od eminentnih ~e{kih intelektualaca koji su 1977. godine
formirali nezavisnu asocijaciju za qudska prava poznatu kao
„Poveqa 77“. Od 1989. do 1992. godine bio je ministar spoqnih
poslova i zamenik premijera ^ehoslova~ke. Od 1998. do 2001.
godine bio je specijalni izvestilac komiteta za qudska prava UN na

prostoru biv{e Jugoslavije. Ostao je upam}en po svojoj objektivnosti i
nepristrasnosti. Osniva~ je, idejni tvorac i predsedavaju}i ~e{kog
Saveta za me|unarodnu saradwu, nevladine organizacije koja promovi{e
me|unarodnu razmenu mi{qewa. Dobitnik je velikog broja doma}ih i
stranih nagrada, me|u kojima su i Legija ~asti, Malte{ki krst, Heroj
slobode {tampe... Gospodin Jir`i Dinstbir govori nam o tome kako vidi
budu}nost Kosova i Srbije, o Srbima kao narodu, ali i o srpskoj
politici, globalizaciji, dijalogu me|u narodima, veruju}i da je i danas
borba za slobodu i demokratiju duboko smislena, jer je qudsko
dostojanstvo neprekidni proces.

Sudbinom odre|eni ili pojedina~nim energijama oblikovani, na{i
`ivoti odvijaju se na sasvim razli~ite na~ine. [ta je to {to je
odredilo Va{ `ivot, {to ga je u~inilo ba{ ovakvim kakav je? To mogu
biti ideje, doga|aji, qudi, procesi....
– Mi se zapravo ve} formiramo u detiwstvu. Moji roditeqi su bili

doktori, a tako|e i veoma dru{tveno aktivni. Otac je imao dvesta hiqada
kwiga u ku}i i bio je predsedavaju}i odbora gradske biblioteke. Moja
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majka je organizovala zdravstvenu za{titu za socijalno ugro`enu
decu. Wen otac je bio pijanista Emil Hajek, koji je sagradio
Muzi~ku akademiju u Beogradu. Me|u svojim prijateqima su imali
doktore, vrhunske muzi~are, pisce, slikare i radnike. Tako sam i
ja odrastao u jednom kulturnom i tolerantnom okru`ewu. Taj uticaj
je od mene napravio ~oveka koji ne ceni qude po wihovom polu,
nacionalnosti, religiji, profesiji ili politi~kim
opredeqewima, ve} na osnovu wihovog qudskog i stru~nog
kvaliteta.

*Tokom 1977. godine zajedno sa grupom ~e{kih
intelektualaca formirali ste nezavisnu asocijaciju za
qudska prava poznatu kao „Poveqa 77”. ^ini se da su
qudska prava u godinama koje su usledile jo{ vi{e kr{ena.
Kakav je to put kojim ide civilizacija, potiru}i samu sebe?
– Ako `elite da propagirate qudska prava, ne smete se

rukovoditi duplim standardima. Ako zbog politi~kih interesa u
nekoj situaciji osudite kr{ewe qudskih prava, a isto to ne uradite
i u nekom drugom slu~aju wihovog kr{ewa, onda takvim pona{awem
i odlukama pobijate samu ideju qudskih prava – wenu su{tinu.

Gde je po Va{em mi{qewu ideja globalizacije na tom putu?
– Globalizacija nije ideja, ve} stvarnost. Da bi se ona

kontrolisala i koristila za qudski razvoj, po{tovawe nekih
osnovnih vrednosti, mora se istovetno odnositi na sve narode i
pojedince. Svuda postoje i dobri i lo{i qudi. Razli~iti mogu
biti uslovi, istorija i dru{tvene klase. Mogu dodu{e postojati
dobre ili lo{e vlade, ali ne dobri ili lo{i narodi.

Idejni ste tvorac, osniva~ i predsedavaju}i ~e{kog Saveta
za me|unarodnu saradwu, nevladine organizacije koja
radom svojih klubova istinski {iri prijateqstvo me|u
narodima Evrope i sveta. Koji je to zajedni~ki imeniteq u
komunikaciji koji takvu saradwu ~ini mogu}om, s obzirom na
to {to se nikada ne}e sasvim izra~unati {ta je prirodno
stawe ~ove~anstva – mir ili rat?
– Dijalog me|u qudima, narodima, kontinentima u globalnom

dru{tvu mora stalno da bude u toku. Agresivni konflikti i rat
ni{ta ne re{avaju, ve} samo produbquju tenziju, ~ak i mr`wu, i
spre~avaju qude u nala`ewu re{ewa.

Tokom 1998. godine Vi ste bili specijalni izvestilac
Komiteta za qudska prava UN za Jugoslaviju, BiH i Hrvatsku.
Pisali ste o odnosima Srbije i Crne Gore, ukazivali na svu
pogre{nost bombardovawa Srbije 1999. godine. Istinski i
vi{eslo`no bave}i se Srbima, {ta ste o nama spoznali? 
– Niste ni boqi niti lo{iji od nas, niti od bilo kog drugog

naroda. Moji prijateqi u va{oj zemqi su isti kao i ja; misle u
istim kategorijama, imaju sli~ne snove o budu}nosti va{eg
naroda, poku{avaju}i da razumeju druge. Svako dru{tvo ima
otima~e, qude `edne novca i mo}i koji sve pretpostavqaju sebi.
Samo su istorija i unutra{wi problemi va{e zemqe malo
komplikovaniji, i kao posledicu imaju to da je stav Srba prema
problemima ponekad ne{to militantniji nego {to je to kod nas
^eha. To je delimi~no i posledica pona{awa svetske zajednice.
Drago mi je da je to po~elo da se mewa, iako hipokriti~no
antisrpsko raspolo`ewe jo{ postoji u nekim zapadnim krugovima. 
U na{oj zemqi to nije slu~aj, jer ve}ina ^eha to nikada nije
prihvatila.

Kako gledate na rad sada{weg specijalnog izvestioca UN za
Kosovo i Metohiju, Martija Ahtisarija?
– Gospodin Ahtisari je poku{ao da na|e neki kompromis i na

kraju odustao. Najverovatnije je uvideo da je nemogu}e zadovoqiti
legitimnu poziciju Srba, a u isto vreme i poziciju kosovskih
Albanaca koji zahtevaju nezavisnost koja se kosi sa principima
me|unarodnog prava, i ~iji su radikali iz U^K do{li na vlast na
osnovu teroristi~kih napada. Posle bombardovawa Jugoslavije i
posle osam godina potpune bezuspe{nosti me|unarodnih

organizacija da spre~e etni~ko ~i{}ewe, on je smatrao nemogu}im
da garantuje bezbednost i normalan `ivot za kosovsko dru{tvo.
Tako je to sada u rukama Saveta bezbednosti.

Kakvom Vam se ~ini budu}nost Srbije i Kosova?
– Sude}i po sada{woj situaciji, te{ko da postoji

jednostavno re{ewe za Kosovo. Poku{aji da se problem skine sa
dnevnog reda tako {to }e se Kosovu dati nezavisnost su opasni,
jer takva odluka mo`e da stvori nove potencijalne probleme i
konflikte. Mo`emo samo da se nadamo da to ne}e pro}i u Savetu
bezbednosti, i da u tom smislu ne}e biti unilateralne akcije.
Srbija je sada na dobrom putu, pregovori o asocijaciji sa
Evropskom unijom se ne mogu vi{e odlagati. Ube|en sam da se
problemi celokupne teritorije biv{e Jugoslavije mogu napokon
smiriti ulaskom u Evropsku uniju. To je jo{ daleko, ali sama
perspektiva ~lanstva i sve neophodne promene za vreme
pregovora }e pomo}i da se postepeno prevazi|u posledice
istorijskih sukoba. Verujem da }e Srbija imati odlu~uju}u ulogu
kao zemqa centralnog Balkana.

Koliko je Kosovo danas pitawe istorije, a koliko politike?
– I jedno i drugo. Za Srbe i Albance je uglavnom pitawe

istorije. Za mnoge politi~are u Evropi i Americi to predstavqa
politiku punu nerazumevawa, ~esto hipokriti~nosti, uz tendenciju
da se {to pre oslobode kosovskog problema.

Polaze}i od pretpostavke da niko nije bezgre{an, koje su
najve}e gre{ke i propusti srpske politike danas?
– [ta podrazumeva srpsku politiku? Vi tako|e imate

raznorazne politi~are. Mislim da je za Srbiju najva`nije da se
prevazi|u podele u okviru demokratskih snaga i da se usaglasite
oko osnovnog nacionalnog interesa. Dodu{e, ista je situacija i
u mnogim drugim zemqama, ukqu~uju}i i ^e{ku Republiku. U
demokratskim zemqama mnogi politi~ari i wihove partije daju
prednost svojim sebi~nim interesima u odnosu na interese
dr`ave. Kao {to je @an-Pol Junker rekao: „Svi znamo {ta
treba da se uradi, ali ne znamo kako da budemo ponovo
izabrani ako to uspemo da uradimo.”

Zbog svojih uverewa u mladosti ste bili i u zatvoru. Sada,
na po~etku novog veka i novog milenijuma, {ta je to za {ta
mislite da se jo{ uvek vredi boriti?
– Smislena je borba za slobodu i demokratiju, jer je qudsko

dostojanstvo neprekidni proces. Detaqi i okolnosti se mewaju,
ali nove opasnosti uvek izrawaju.

Srbija je kqu~na zemqa za re{avawe problema na Balkanu,
ali i za integraciju u evropski projekat – rekli ste na
dodeli nagrade u Beogradu. Ho}e li Srbija kona~no dobiti
zaslu`enu podr{ku Evrope? 
– Kao {to rekoh, raspolo`ewe se mewa. Podr{ka Srbiji u

Evropskoj uniji je jedna od ta~aka koju podr`ava celokupni politi~ki
krug ^e{ke. Pripreme za ukqu~ewe jugoisto~ne Evrope u Evropsku
uniju jedan je od prioriteta ~e{kog predsedavawa u 2009. godini.

Ukoliko optimizam nije posledica nedostatka informacija,
niti nekog defekta u mozgu, ve} jednostavno – strategija
uspeha, mislite li da }e Srbi umeti da budu optimisti?
– Ako prihvatite da je optimizam strategija uspeha, onda

nemate drugu mogu}nost nego da budete optimisti. Mo`e se ~ak i
re}i da optimizam proizilazi iz voqe, ali i iz te{kog rada.

Mislim i da nas to u {ta verujemo, prili~no odre|uje kao
qude. [ta je to u {ta Vi, posle devalvacije mnogih
vrednosti, uspevate da verujete?
– Verujem u li~nu slobodu kao preduslov za li~nu

odgovornost. Takav odnos se naj~e{}e zasniva na obrazovawu,
solidarnosti sa drugima, interesovawu za ono ~ime se bavite, i
na poku{aju da `ivite u istini, znaju}i dobro koliko vam je
ograni~ena mogu}nost da razumete sve wene aspekte.

Dragana MARKOVI]
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